
mesel aastal oli meil lihtsalt 
omavahel üks rõõmsameel-
ne kohtumine – et, oh, väga 
kihvt! Siis tuli mõte, et rää-
gime üksteisele, mis meie 
majas toimub, mis on head 
ja halba, vahetame infot, et 
kes millegagi ja kuidas ai-
data saab. Vot selline algus! 
Iga aastaga hakkas tutvus-
ringkond kasvama, hakka-
sime partnereid juurde võt-
ma ja nüüd on meid kokku 
kümme.”

Katrin meenutab hiljuti 
Tallinnas toimunud turismi-
messi Tourest 2008, kus oldi 
ühiselt väljas SA Tartumaa 
Turismi boksis ja kus Elva 
turismipiirkonna rohelised 
T-särgid ühtse vormina häs-
ti silma jäid. See tähendas, 
et Elva turismipiirkonnast 
on saanud juba üsna tuntud 
kaubamärk.

“Ega meil muud eesmär-
ki polegi, kui et see piirkond 
tuntuks saaks,” räägib Kat-
rin. “Tegelikult on siin ju nii 
palju, mida vaadata ja välja 
pakkuda. Me oleme kõik 
küll konkurendid, kuid sa-
mas on meil kõigil siiski ka 
oma nägu ja kvaliteet. Tervi-
sespordikeskusel on selleks 
tervisesport, Verevi on väike 
mõnus majutuskoht metsa 
sees järve kaldal, otse kesk-
linnas – lausa pansionaat. 
Meie siin Waides rõhume 
sellele, et meil on majutus, 
seminarid, autokaravanid, 
suured peod, pulmad ja 
konverentsid.”

Kollistid lubavad augusti-
kuul teha sünnipäeva puhul 
kaks suurt pidu – oma rah-
vale ja koostööpartneritele.

“Ideede kogumine käib, 
head maasikat veel otsime,” 
ütleb Katrin Kollist.
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Fotokonkurss 
“Elva hetked”

Elva linn kutsub 5. märt-
sist 19. aprillini osalema 
Elva linna 70. juubeliaastale 
pühendatud fotokonkursist 
“Elva hetked”.

Konkursi eesmärgiks on 
kaasata linnakodanikke lin-
naelu jäädvustamisse ning 
inspireerida neid hoidma 
ümbritsevat elukeskkonda. 
Osaleda võivad kõik, välja 
arvatud konkursi korral-
damisega seotud isikud. 
Pildistada võib siinseid ini-
mesi, tegevusi, sündmusi, 
loodust, vaatamisväärsusi, 
huvitavaid objekte ja kohti 
Elvas.

Konkursile võib esitada 
nii tava- kui digikaameraga 
pildistatud mustvalgeid või 
värvifotosid digitaalselt või 
paberil. Digifotod tuleb 
koos kirjelduse ja autori 
andmetega saata e-posti-
le fotokonkurss@elva.ee. 
Paberil fotod (A5 või A4), 
ümbrikus koos kirjelduste-
ga tuua tööpäeviti kella 8-17 
Elva Linnavalitsuse sekretä-
rile või saata postiaadressil 
Kesk 32, 61507 Elva.

Fotode puhul hinnatakse 
väljendusrikkust ja emotsio-
naalsust ning kunstilist ja 
tehnilist taset ning headest 
pildistamise tavadest kinni 
pidamist. Arvestatakse dü-
naamikat, kompositsiooni 
ja ka uudsust. Täpsed kon-
kursireeglid leiad www.elva.
ee 

Konkursil valib komisjon 
välja esimese, teise ja kol-
manda koha fotod kolmes 
vanuseastmes: lapsed kuni 
16 aastat, noored 17-26 aas-
tat ja täiskasvanud alates 
26. eluaastast. Rahva lem-
mikuks valitud fotole eriau-
hind. Auhinnad pani välja 
Photopoint: I koht – 2000 
krooni, II koht – 1000 kroo-
ni, III koht – 1000 krooni, 
eriauhind – 1000 krooni.

Konkursile laekunud fo-
todega saab tutvuda Elva 
linna kodulehel 19. aprillist 
kuni 28. aprillini. Konkursi 
tulemused avalikustatakse 
Elva linna kodulehel ja aja-
lehes Elva Postipoiss ühe 
nädala jooksul pärast avali-
ku hääletamise lõppemist. 
Pärast konkurssi toimub 
autasustamine ja parimatest 
töödest koostatakse näitus. 
Autasustamise ja näituse 
korraldamise aeg ning koht 
avalikustatakse koos foto-
konkursi võitjate välja kuu-
lutamisega.

Konkurssi toetavad 
Photopoint, Elva Linnava-
litsus, Elva Huviala- ja Kul-
tuurikeskus “Sinilind”.

Info: Elva Linnavalit-
sus 730 9880, www.elva.ee, 
Merike Järv tel: 5358 3307, 
Kayvo Kroon tel: 5023 166

Merike Järv,
Elva LV avalikkussuhete 

spetsialist

Tänavu augustikuul 15. 
sünnipäeva tähistav Waide 
motell on asunud taotle-
ma kvaliteedimärki “Märk 
kindlast arengust”, mida 
tänaseks päevaks kannavad 
juba 25 turismiettevõtet üle 
Eestimaa.

Sirje Veldi

Kui Waidele anti kaks 
aastat tagasi keskkonnasõb-
ralikkust märkiv Roheline 
Võti, siis nüüd rühib Kol-
listite pereettevõte kindlalt 
kvaliteedi täiustamise suu-
nas.

“Võetakse luubi alla 
inimressurss, alustades juh-
tidest ja lõpetades klienti-
dega,” räägib Waide motelli 
turundusjuht Katrin Kollist. 
“Ettevõtjad hindavad tööta-
jaid ja töötajad juhte. Me ei 
tee seda mitte märgi pärast, 
vaid iseendale. Muidu me ei 
areneks.”

Kvaliteedi arendamisele 
pühendunud ja program-
mi edukalt rakendavaid 
ettevõtteid tunnustatakse 
diplomiga “Märk kindlast 
arengust”. See diplom tu-
rismiettevõtja seinal an-
nab tunnistust, et ettevõtte 
igapäevane tööprotsess ja 
kliendisuhtlus on analüüsi-
tud ning vastavusse viidud 
kehtivate kvaliteedinõuete-
ga. Kõik sellised ettevõtted 
on oma organisatsioonis 
läbi viinud põhjaliku enese-
hindamise, võrdlusanalüüsi, 
koolituspäevi oma töötajai-
le ning välja töötanud klien-
di tagasiside süsteemi.

Programmi esimene aas-
ta lõpeb ettevõtte välishin-
damisega, kus erapooletud 
välishindajad ehk assessorid 

Waide motell rõhub 
teeninduse kvaliteedile

hindavad ettevõtte edusam-
me ning teevad oma ette-
paneku tunnustuse omista-
mise või mitteomistamise 
kohta.

Turismiettevõtete kva-
liteediprogrammi põhi-
rõhk on kliendikesksusel. 
Tunnustuse omistamiseks 
peavad ettevõtte juhtkond 
ja töötajad olema kliendile 
orienteeritud hoiakutega 
ning ettevõttes peab toimi-
ma süstemaatiline kliendi 
tagasiside kogumine, ana-
lüüsimine ning kliendi poolt 
välja toodud puudustele 
reageerimine.

Turismiturg muutub 
koos majandusega

Katrin Kollisti sõnul käib 
turismifirmade vahel tihe 
konkurentsivõitlus kogu 
aeg.

“Välisturism langeb, ma-
jutuskliente välisriikidest 
enam niipalju ei tule, samas 
tõuseb jälle siseturism,” 
räägib Katrin. “Eesti turism 
käitub täpselt selle järgi, mis 
toimub Eesti majanduses.”

Muutunud on ka turisti-
de soovid. Katrini sõnul ei 
taha ka eestlane tulla liht-

salt ööbima, ega vaja täna-
päeval pulmade pidamiseks 
ainult piisavalt suurt ruumi, 
kuhu pulmalised lahedasti 
ära mahuks ja sööki, vaid 
nõutakse lisaks muid ela-
musi – interjööri, lossi. 

Waide motell on selline 
ettevõte, mida kõik ümber-
kaudsed omavalitsused ta-
havad omaks pidada. Mingil 
hetkel polnudki siinkandis 
muud soliidsemat ööbimis- 
ja toitlustuskohta, kuhu 
väliskülalistega minna, kui 
Waide. Nüüd on taasava-
tud Verevi motell, juurde 
tulnud Elva külalistemaja... 
Nendega ollakse konku-
rendid, kuid samas ka head 
koostööpartnerid.

“Kui tulin 2004. aastal 
Waidesse, siis hakkasime 
strateegiliselt mõtlema, mis 
turul üldse toimub ja saime 
aru, et üksi on jube raske,” 
räägib Katrin. “Meil on küll 
majutus, seminariteenus ja 
toitlustus, kuid seda on na-
tuke vähe. Võtsime kaardi 
ette ja vaatasime, et mida 
meil siinkandis siis pakkuda 
oleks. Kõigepealt otsisime 
üles VVV Sihtasutuse, siis 
Verevi motelli ja kohe tuli 
partneriks ka Elva linn. Esi-

Rõngu volikogu 
juhib taas
Kalju Hermann

Rõngu vallavolikogu 
valis neljapäeval vallavoli-
kogu esimeheks Kalju Her-
manni, kes seni oli voliko-
gu aseesimees, edestades 
ühe enamhäälega teiseks 
kandidaadiks esitatud Lei-
li Jompi. Volikogu aseesi-
mees jäi valimata – see päe-
vakorrapunkt jäi istungilt 
välja, kuna volikogu toimu-
mise hetkeks oli volikogul 
aseesimees olemas.

Kalju Hermann oli Rõn-
gu vallavolikogu esimees 
ka enne seda, kui volikogu 
esimeheks sai Reno Laidre. 
Viimane taandas end voli-
kogu esimehe kohalt kaks 
nädalat tagasi, kui sai tea-
tavaks volikogu plaan aval-
dada Laidrele umbusal-
dust. Laidre jätkab Rõngu 
vallavolikogus lihtliikmena. 
EPP

Mesinikule võib 
tänavune kevad 
tulla väga kurb

Tänavust talve nagu 
poleks olnudki – ei olnud 
õieti lund ega külma. Me-
sinikul on mure, kuidas 
mesilased elu ja tervise 
juures kevadesse jõuavad. 
Tänu möödunud aasta pi-
kale haudmeajale oli varr-
oalesta arvukus pesades 
tavalisest palju suurem. 
Kui lestade tõrje jäi hiljaks 
või polnud küllalt tõhus, 
lüheneb talvemesilaste 
eluiga. Selle tulemusena 
nõrgenevad või võivad 
hävineda pered. Osades 
peredes võib häirivate te-
gurite mõjul ja soojade 
ilmade kaasabil olla kesk-
talvel haue sees ning neid 
ähvardab nüüd kevadeks 
söödavarude lõppemine ja 
näljasurm. Mesinik peaks 
olema valvel. Kuidas aida-
ta näljast mesilast? Kuidas 
jälgida puhastuslendu? 
Millal ja kuidas teha kiir-
läbivaatust? Neile ja pal-
judele teistele küsimustele 
püüame anda vastuse me-
sinike selle aasta esimesel 
kokkusaamisel laupäeval, 
15. märtsil algusega kell 11 
Elvas, Kesk tn 17 (teenin-
dusmaja) teisel korrusel.

Loengute teemadeks 
on kevadtööd mesilas, 
ergutussöötmine, nõrka-
de perede järelaitamine, 
mee kvaliteet ja seda mõ-
jutavad tegurid, õietolmu 
ja taruvaigu kogumine. 
Lektorid on Ilmar Särg ja 
Tõnu Hiiemäe.

Tõnu Hiiemäe

Mis on Eesti turismiettevõtete 
kvaliteediprogramm?
Ettevõtluse Arendamise Sihtasutus (EAS) käivitas 2004. aastal 
pilootprojekti turismi kvaliteedi tõstmiseks.
Kvaliteediprogramm on kogum õpivõimalusi, mis aitab turismi-
ettevõtjal alustada oma ettevõtte kvaliteedisüsteemi juurutami-
sega. Tegu on riikliku ettevõtete tunnustamise skeemiga, mille 
eesmärk on innustada ettevõtteid tegelema süsteemse arendus-
tegevusega ning pakkuma kliendile kvaliteetsemat teenust.
Kvaliteedi arendamisele pühendunud ja programmi edukalt ra-
kendavaid ettevõtteid tunnustatakse diplomiga “Märk kindlast 
arengust”. See annab klientidele ja avalikkusele teada, et ettevõ-
te on valmis oma klientide heaolu nimel järjepidevalt pingutama.

Waide motellist on tänaseks päevaks kujunenud tunnustatud turismiettevõte.

Foto: arhiiv

Naised, teie najal püsib maailm! Naised, teie najal püsib maailm! 
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Suvi välismaal au-pair’ina
Kas oled juba Inglismaal käinud? Aga Saksamaal? On 
aeg mõelda, mida sa teed 2008. aasta suvel.

Brit Tammeorg

Harilikult maksab õppimise eest see, kes õpib, kuid mit-
te alati. Au Pair programmis osaledes saab õppida võõrkee-
li ja samas teenida ka raha. Töö ja elu peredes võimaldab 
keelepraktikat, teadmisi ja kogemusi teistest kultuuridest, 
mida ükski kool ei õpeta ja mida ükski luksuslik puhkereis 
iial ei võimalda.

Au Pair programm on rahvusvaheline programm pro-
jekti “Õpi ja tööta” raames ja on ette nähtud noortele nais-
tele vanuses 18-30 aastat. Au-pair’i põhiülesanne on hoida 
lastel silma peal ning aidata neid juhul, kui nad peaksid 
abi vajama.

Au-pair töötab 5 tundi päevas ja kuni 25 tundi nädalas. 
Inglismaal maksab perekond au-pair’ile taskuraha vähe-
malt 55 naela nädalas. Au-pair’il on töö kõrvalt piisavalt 
vaba aega, et tegelda hobidega, käia keelekursustel, koh-
tuda sõpradega või reisida. Au-pair’i elamis- ja toitlusta-
miskulud katab perekond.

Mina veetsin 2007. aasta suve Inglismaal, armsas linnas 
nimega Belchamp, mis asus Londonist vaid kolmveerand 
tunni kaugusel. Pärast märtsis alustatud kandideerimisprot-
sessi õnnestus mul saada hea kontakt Graingerite perega, 
kus elas peale ema ja isa ka kolm tüdrukut. Kõigile, kel on 
välja kujunenud eelarvamused inglaste suhtes, tahan öel-
da, et nad on väga sõbralikud, külalislahked ja huvitavad. 
Ka nende kombed ja vanade traditsioonide hoidmine nii 
laste kui täiskasvanute seas paneb imestama. Mainimata ei 
saa jätta ka väikeste linnade lummavat pilti: madalad, vär-
vilised majad, kitsad ja käänulised teed, arhailised kirikud 
ja muljetavaldavad aiad. Linnadest tõstaksin esile Camb-
ridge’i, Sudbury’i ja Weymouth’i, mis võlusid mind oma 
puhtuse, vanaaegse arhitektuuri ja rõõmsate inimestega. 
Peale uute tutvuste, teadmiste ja mälestuste sain juurde ka 
enesekindlust. Tean, et olen suuteline suhtlema erinevate 
inimestega ja toime tulema erinevate olukordadega.

Kellel on soovi tunda rõõmu uutest ja huvitavatest ko-
gemustest, soovitan elada kas või kolm kuud Inglismaal. 
Kahetseda pole midagi, võita aga rohkem kui ette kujuta-
da oskate!

Lisainfo: www.au-pair.ee, brit.tammeorg@mail.ee

Eesti Post hakkab kirju kandma
viiel päeval nädalas 

Postiettevõte Eesti Post läheb aprillist üle viiepäevasele 
kirjakandele, perioodiliste väljaannete kanne jääb kuuele 
päevale nädalas.

Seoses viiepäevasele kirjakandele üleminekuga ei kan-
na ettevõte enam laupäeviti kätte universaalpostiteenuste 
alla kuuluvaid saadetisi ehk liht-, täht-, väärt-, standard- ja 
maksikirju ning pakiteateid.

Muudatused puudutavad ligemale tuhande kirjakandja 
tööd, kelle kuuepäevane töönädal asendub viiepäevasega.

Viiepäevasele kirjakandele üleminekul hoiab postifir-
ma aastas kokku rohkem kui kolm miljonit krooni, märkis 
ettevõte oma teates.

Postiseadusest lähtuvalt tuleb postisaadetisi kätte toi-
metada mitte vähem kui viiel päeval nädalas, perioodilisi 
väljaandeid vähemalt kuuel päeval nädalas. BNS

Möödunud sügisel viidi 
Tartu maakonna ja linna 
üldhariduskoolide 9. klassi 
õpilaste seas läbi ankeet-
küsitlus, mille eesmärgiks 
oli saada ülevaade õpilaste 
arvamustest ja kogemus-
test erinevates eluvald-
kondades ning selgitada 
välja, millised isiklikud, 
perekondlikud ning kooli 
ja kodukohaga seotud tegu-
rid mõjutavad probleemset 
joomist.

Hiie Silmere ja Lea Saul

Uuringu teostas Wa-
shingtoni Ülikooli sotsiaal-
töö doktorant Hiie Silmere, 
kes on ise üles kasvanud 
Tartumaal. Küsitluses osa-
les kokku 486 õpilast 12-
st Tartu maakonna ja 8-st 
Tartu linna koolist. Ana-
lüüsides võeti arvesse 476 
õpilase täidetud ankeedid. 
Uuringus osalenud õpilas-
test 51% käis koolis Tartu 
maakonnas ning 49% Tartu 
linnas.

Käesolev artikkel annab 
põgusa ülevaate uuringus 
osalenud 243 Tartu maa-
konna koolide 9. klasside 
õpilaste kogemuste ja ar-
vamuste kohta. Vastajatest 
52% moodustasid poisid 
ja 48% tüdrukud. Osale-
jate keskmine vanus oli 15 
aastat. Suhteliselt mahuka 
ankeedi täitmiseks kulus 
õpilastel keskmiselt üks 
koolitund.

Alkohol, tubakas ja 
uimastid

243-st õpilasest 94% on 
enda väitel tarvitanud roh-
kem kui paar lonksu alko-
holi vähemalt korra elus. 
88% vastanutest on seda 
teinud vähemalt korra vii-
mase aasta jooksul ning 
66% viimase kuu jooksul. 
Purju on ennast vähemalt 
korra elus joonud 64% 
vastanutest. Viimase aasta 
jooksul on seda kogenud 
53% õpilastest ning viima-
sel kuul oli end purju joo-
nud 27% küsitletutest.

Peamiselt juuakse long 
drinki (53%) ja siidrit 
(49%), millele järgnevad 
kanged joogid (45%), õlu 
(42%) ja vein (24%). Tüd-
rukute hulgas olid ülekaa-
lukalt kõige populaarsemad 
joogid siider (59%) ja long 

Tüdrukud eelistavad siidrit, 
poisid õlut ja kangeid jooke

drink (59%), poisid see-
vastu eelistasid õlut (53%), 
kangeid jooke (47%) ja 
long drinki (47%). Sulgudes 
toodud protsendid näitavad 
õpilaste hulka, kes on enda 
sõnul tarvitanud eelnimeta-
tud jooke vähemalt korra 
viimase kuu jooksul.

Siinkohal teadmiseks, 
kuidas hindavad koolinoo-
red oma vanemate alkoholi 
tarbimist. 233-st õpilasest 
21% väitis, et nende ema ei 
tarbi mitte kunagi alkoholi. 
Pisut vähem õpilasi (15%) 
arvas sama isade kohta. 
Seega võib õpilaste vastus-
te põhjal oletada, et sugugi 
mitte kõik täiskasvanud ei 
tarbi alkoholi nii nagu ühis-
konnas peegelduvad nor-
mid annaksid alust arvata. 
Paraku selgub õpilaste vas-
tustest ka see, et 7% ema-
dest ning 32% isadest joob 
end purju vähemalt paar 
korda kuus või sagedamini.

Regulaarseid suitsetajaid 
on meie maakonna põhi-
koolide viimaste klasside 
õpilaste hulgas 10%. Samas 
on 73% regulaarsetest või 
aeg-ajalt suitsetavatest õpi-
lastest enda väitel üritanud 
eelmise aasta jooksul sellest 
harjumusest loobuda. Kor-
dagi ei ole sigaretti proovi-
nud 21% vastanutest. Selle 
eest vesipiipu on vähemalt 
korra või paar elus proovi-

nud 63% maakonna õpilas-
test. Regulaarseid vesipiibu 
kasutajaid on hetkeseisuga 
7%.

Uimastitest on vaielda-
matult kõige populaarsem 
kanepi tarvitamine, mida 
on vähemalt korra elus 
proovinud 20% õpilastest, 
neist 7% on kasutanud 
seda kolm või enam kor-
da. Kaifi saamiseks on ke-
mikaale nuusutanud 12% 
vastanutest. Teisi uimasteid 
on kasutatud tunduvalt vä-
hem. Näiteks on ecstasyt 
või amfetamiini proovinud 
4% ning LSD-d või teisi 
hallutsinogeene 2% kõigist 
uuringus osalenud õpilas-
test.

Koolinoorte endi arvates 
ei ole regulaarne alkoholi 
tarvitamine nende vanuses 
eriti vale. Nii arvas 44% 
243-st vastanust. Suitseta-
mist peab normaalseks te-
gevuseks 28% ning kanepi 
tarvitamist 7% õpilastest. 
Tuleb tõdeda, et suhtumine 
alkoholi, tubaka ja uimas-
tite tarvitamisse on teatud 
osa noorte seas suhteliselt 
liberaalne. Probleemiks 
võib kujuneda ka uimasti-
te vahendamine koolis või 
selle territooriumil. Näiteks 
väitis 4% õpilastest, et nei-
le on pakutud või müüdud 
uimasteid kooli territoo-
riumil. Siiski on vaid kaks 
maakonna koolide õpilast 
tegelenud isiklikult uimas-
tite vahendamisega koolis. 
Linna koolides oli selliseid 
õpilasi kümme.

Ligi kolm neljandikku 
õpilastest (72%) leidis, et 
alkoholi saamine ei valmis-
taks neile erilist raskust. 
76% vastanutest arvas sama 
sigarettide kättesaadavuse 
kohta. Alkoholi hangitakse 
esmajoones sõprade kaudu 
(70% vastanutest), ostetak-
se isiklikult kas poest või 
bensiinijaamast (25%) või 
saadakse ema/isa või teiste 
täiskasvanute käest (22%). 
Viiendik õpilastest (20%) 
teab samuti, kelle käest on 
vajadusel võimalik kanepit 
saada ning 11% arvas sama 
muude uimastite kohta.

Ligi kolmandik õpilas-
test (30%) väitis, et nen-
de peres puuduvad selged 
reeglid alkoholi ja uimasti-
te tarbimise kohta. Samuti 
arvas 62% vastanutest, et 
ilma vanemate loata alko-
holi tarvitamisest vanemad 
hiljem teada ei saa. Need 
arvud on mõtlemapanevad! 
Samuti on suurem enamus 
põhikooli lõpuklassi noo-
ri (79%) seisukohal, et kui 
keegi laps või õpilane tar-
vitaks alkoholi nende ko-
dukohas, siis politseile va-
helejäämise võimalus oleks 
suhteliselt väike või olema-
tu. Sigarettide suitsetami-
se ning kanepi tarvitamise 
kohta arvas sama vastavalt 
83% ning 67% õpilastest.

Eraldi väljatoomist vajab 
fakt, mis kujutab otsest riski 
õpilaste elule ja tervisele. 
Nimelt on ligikaudu pooled 
(46%) küsitluses osalenud 
maakonna õpilastest olnud 
vähemalt korra või paar vii-
mase aasta jooksul reisija 
sõidukis, mille juht oli eel-
nevalt tarvitanud alkoholi. 
Linna kooli õpilaste seas 
oli vastav näitaja tunduvalt 

madalam, 29%. Pole küll 
teada, kas autojuhi näol on 
siin tegemist alkoholi tarbi-
nud lapsevanemate, teiste 
täiskasvanute või eakaaslas-
tega, kuid antud tegevusest 
tulenev risk on sama sõltu-
mata sellest, kellega koos 
kaasa sõideti.

Muud arvamused ja 
kogemused

Muret teeb ka õpilaste 
hinnang oma vaimse tervi-
se kohta. Ligikaudu pooled 
uuringus osalenud maakon-
na koolide õpilastest (47%) 
on mõnikord tundnud, 
et elu pole midagi väärt. 
Enam kui pooled (55%) on 
arvanud mõnikord, et nad 
ei kõlba kuhugi. Neljandik 
õpilastest (26%) kaldub 
kokkuvõttes arvama, et nad 
ei saa millegagi õieti hakka-
ma. Paljud õpilased väida-
vad samuti, et nad on olnud 
kurvad või rusutud meele-
olus enamus päevi viimase 
aasta jooksul (243-st õpila-
sest 41%).

Õpilaste suhted vanema-
tega on üldjoones positiiv-
sed, kuid ka siin on ruumi 
paranemiseks. Nii arvavad 
koolinoored ise, et oma-
vad emaga (76% juhul) ja 
isaga (56% juhul) lähedasi 
suhteid. Suuremale enamu-
sele õpilastest meeldib sa-
muti oma ema ja isa seltsis 
aega veeta (vastavalt 74% 
ja 66%). Oma mõtteid ja 
tundeid jagab oma vanema-
tega siiski pisut vähem õpi-
lasi (emaga 50% ning isaga 
31% vastanutest).

Koolis tunnevad ennast 
turvaliselt 72% maakonna 
koolide 9. klasside õpilas-
test. Suurem osa õpilasi 
(90%) leiab, et nende kool 
pakub palju võimalusi vaba 
aja veetmiseks ja osalemi-
seks klassivälistes tegevus-
tes ning 76%-le pakuvad 
mõned neist tegevustest ka 
isiklikku huvi. Ligi pooled 
õpilased (47%) on seisuko-
hal, et neile antud koolitöö 
on vajalik ja oluline. Samuti 
arvab 78% vastanutest, et 
nende kool püüab aidata 
õpilasi, kellel on tekkinud 
raskusi õppimisega või 
muid probleeme.

Vaba aega veedavad üle 
poolte küsitletud teismelis-
test sporditrennides (55%), 
laulu-, muusika-, tantsu- ja 
näiteringides (38%) või 
muudes huviringides (36%). 
Lisaks osaleb 11% skautide 
või kodutütarde tegevuses 
ning 16% muude noorteor-
ganisatsioonide töös. 42% 
õpilastest on külastanud vii-
mase aasta jooksul noorte-
keskust vähemalt korra või 
paar, neist 19% on teinud 
seda kuus või enam korda. 
Ka on 68% küsitluses osa-
lenud koolinoortest löönud 
kaasa vabatahtlikus tegevu-
ses vähemalt korra või paar 
viimasel aastal.

Gümnaasiumis õppimise 
plaane pidas sügisel 56% 
küsitluses osalenud Tartu 
maakonna põhikoolide lõ-
puklasside õpilastest. Kut-
sekoolis soovis õpinguid 
jätkata 25%. Oma tuleviku-
plaane edasiõppimise osas 
polnud sügisel veel päris 
täpselt otsustanud 17% õpi-
lastest.

Foto: internet



8. märts 2008 3

MIS JUHTUS?

Vargused
28. veebruaril avastati, et Elvas on ühelt krundilt kadu-

nud kaks metallist tammi tugiposti pikkusega 4m ja 5m. 
Kahju 4000 krooni.

Avalik kord
26. veebruaril kell 22 kaklesid kaks 1991. aastal sündi-

nud poissi Nõo vallas kaupluse ees tänaval, üks neist lõi 
ka kaupluse seina välisviimistlusse augu.

26. veebruaril kell 13.30 ründasid Mareti (s 1944) kaks 
lahtiselt hoitud koera Nõo vallas inimest.

Liiklus
23. veebruaril kell 4.12 ületas Urmas (s 1989) Nõo val-

las sõidukit juhtides foori keelava tule ajal raudteed.
27. veebruaril kell 12.45 juhtis Eino (s 1969) Rõngu 

vallas sõidukit, mis ei olnud nõuetekohaselt läbinud teh-
noülevaatust.

3. märtsil kell 17.40 juhtis Janar (s 1982) Rõngu vallas 
sõidukit, kuigi tal oli juhtimisõigus karistusena ära võe-
tud.

5. märtsil kell 21.35 teatati politseile, et Nõo alevikus 
rallib Ford Escort. Politsei tabas sõiduki roolist juhtimis-
õiguseta naise (s 1970).

Roolijoodikud
27. veebruaril kell 20.05 juhtis joobes Meelis (s 1960) 

Rõngu vallas sõidukit.
1. märtsil kell 17.50 teatati politseile, et Elvas Tartu 

maanteel oli vastu maja treppi sõitnud sõiduauto Mitsu-
bishi. Politsei kõrvaldas autoroolist alkoholijoobes noor-
mehe (s 1986), sõiduk sundteisaldati tasulisse parklasse.

3. märtsil kell 23.15 juhtis joobes Aivi (s 1979) Rõngu 
vallas sõidukit, tal puudus ka vastava kategooria sõiduki 
juhtimise õigus.

Politseikoer leidis naise üles
1. märtsil kell 15.50 sai Lõuna prefektuuri koerajuht 

väljakutse Elvasse. Hommikul Tartu psühhiaatriaklii-
nikust omavoliliselt lahkunud naine (s 1972) oli plehku 
pannud ka oma pereliikmete eest. Teenistuskoer Jost 
viis politseiniku lähedalasuvasse metsatukka otsejoones 
põgenenud naise juurde. Koerajuht ja Jost andsid naise 
patrullile üle.

Lõuna-Eesti Päästekeskuse info
4. märtsi hommikul oli päästjate ekslik väljasõit Elvas-

se Kärneri tänavale seotud prahi põletamisega.

Tšahh, tšahh, tšahh... Mu-
rumuna lasteaia saalis tor-
givad naised suurte teravate 
nõeltega villast nukke. Tegu 
pole siiski woodoo ega muu 
pahatahtliku nõidumisega.

Sirje Veldi

Lasteaia saalinurgas on 
tupsud värvilist kohevat 
ehtsat lambavilla. See kee-
ratakse rulli ja torgitakse 
spetsiaalsete vildinõeltega 
senikaua, kuni kohevast 
villast saab mõnus ja peh-
me vilt. Sellist villa värvib 
ja müüb Saaremaa firma 
Pilvelambad. Teravaid vil-
dinõelu müüakse ka meie 
kaubandusvõrgus, kaks 
nõela pakis maksab umbes 
65 krooni.

“Sai mõnele kolleegile 
kingitud selline päkapikk ja 
siis nad hakkasidki tahtma 
ise ka seda tehnikat õppi-
da,” räägib õpetaja Ulvi 
Ess. “Juhataja oli nii tore, 
tellis villad ja hakkasimegi 
siis tegema. Nüüd oleme 
teist korda koos. Ja naised 
nõuavad veel.”

Möödunud suvel käis 
Ulvi Ess Rootsis ja ostis 
sealt raamatu, kus viltimist 
õpetatakse.

“Kuna meil on komme, 
et igal suvel midagi ette võt-
ta, siis eelmisel suvel õppisi-

me raamatu järgi viltimist,” 
räägib Ess. “Naistele ikka 
meeldib torkida. Kõik oma 
emotsioonid saad välja ela-
da – võtad ja torgid. See ma-
terjal on nagu savi su käes.”

Tšahh-tšahh-tšahh... 

Murumuna õpetajad õppisid viltima

Elva haigla keldris möllas poltergeist

Pühapäeva öösel vastu esmaspäeva käis Elva haigla 
territooriumil seltskond, kes on haigla keldrist õuemöö-
da laiali loopinud talvevaruks kogutud kapsaid, peete ja 
kartuleid, tühjaks valatud kompotipurk jms. Mõned kap-
sapead on lennanud nii kõrge kaarega, et asendab nüüd 
pirni tänavavalgustuslambis (pildil). Politsei arvates te-
gutseti mitmekesi südaöö paiku ja kuna selline tegevus 
nõuab ikka parasjagu jõudu, siis ei saanud olla tegu väga 
väikeste meestega.

Nii suure hulga töö tegemiseks pidi kuluma ka üksjagu 
aega, äratamaks ümbruskonnas elavate inimeste tähele-
panu. Ometi magasid kõik inimesed just sel ajal nii ma-
gusasti, et keegi miskit ei kuulnud ega näinud. Üks koer 
olla mingil ajal küll vihaselt haukunud, aga kuna too koer 
haugub alailma, siis ei vaevunud keegi isegi kardina va-
helt piiluma, kas ehk koeral seekord tõsi taga ei ole.

Samal ööl tehtud linnas mehetegusid veelgi. Haigla 
kõrval asuvalt Jehoova tunnistajate maja aialt on lippe 
lahti kistud ning ukse kohal olevalt sildilt seitse tähte 
maha rebitud. Toimetuse andmetel oli pahandust tehtud 
ka Õnneseene lasteaia õuel, kus olid ümber keeratud 
kõik mänguvahendid ning maha lükatud haigla poolne 
aed. All-linnas oli lõhutud algkoolimaja söökla seitse 
akent ja tennisemaja aken.

Politsei sõnul pole sel aastal veel väga palju lõhkumisi 
olnud, kui mitte arvestada, et korra on lõhutud Hansa-
panga aken ja ka gümnaasiumi aknaid. Politsei paneb 
kõigile elvalastele südamele, et lõhkujaid saab tabada 
kiiresti siis, kui leidub pealtnägijaid, kes julgevad ka tun-
nistada. Sestap, inimesed, tehkem politseiga koostööd ja 
meie elu on rahulikum!

Politsei ootab infot, tähelepanekuid, mis võivad kaasa 
aidata süüdlaste väljaselgitamisele, telefonidel 745 6738, 
524 8335. EPP

Neljapäeva hommikul kor-
raldas Õnneseene lasteaia 
juhataja Kersti Mihailov 
piduliku vastuvõtu kõige 
viisakamatele lastele, kes 
viisaka käitumise kuul kõi-
ge rohkem hea käitumisega 
silma paistsid.

Virve Tomson 

Õnneseene kõige viisaka-
mad lapsed valiti kasvandi-
ke endi poolt veebruarikuu 
jooksul korraldatud viisaka 
käitumise kuu hindamistu-
lemuste põhjal.

“Viisakust ja lugupi-
damist on vaja kasvatada 
maast-madalast, et sellele 
pööraksid tähelepanu nii 
lapsed kui vanemad,” rääkis 
õppealajuhataja Külli Sibul.

Kuu aja jooksul püüdsid 
Õnneseene lapsed käituda 
hästi korralikult ning olla 
viisakad ja sõbralikud, mille 
eest endi hulgast iga päev 
tublimad valisid. Tähtsad 
tegevused, mida lapsed jäl-

gima pidid, oli tervitami-
ne ja head aega ütlemine, 
sõbralikkus rühmakaaslaste 
vastu, viisakas käitumine 
vanematega, tragidus ja 
hoolsus tegevustes, puhas 
ja korralik käitumine söö-
gilauas, sõpradega mängu-
asjade jagamine, rühmas ei 
tohtinud joosta ega karjuda 
ega segada teiste jutule va-

hele.
Kõige viisakamateks 

lasteks valiti Hanna Eliina 
Ubina, Maksim Matvejev, 
Gretlin Aruoja, Markus 
Niilus, Kerly Kihulane, Ke-
vin Uusna, Kirke Koort, 
Mihkel Brett, Annamari 
Realo, Karl-Kristofer Ki-
visalu, Kadi-Liis Hansen, 
Karl Tammeorg, Angeelika 

Ots, Andreas Muinasmaa, 
Grete Prost-Kängsepp, 
Naatan Siimeon Tamm, He-
lena Valtna, Gregor Simo 
Kaarheiding.

Lasteaia juhataja pre-
meeris parimaid tänukir-
jadega, Elva abilinnapea 
Toomas Järveoja kinkis 
igaühele linnavalitsuselt pü-
hendusega Pilvi Kula “Käi-
tumisraamatu”. Pidulikule 
vastuvõtule kohaselt oli 
kaetud ka laud.

Küsimusele, kas “õnne-
seened” ka edaspidi ikka vii-
sakad on, vastas Külli Sibul: 
“Arvan küll, et on. Kui tä-
nukirja saajad rühmadesse 
lähevad, siis teised tahaksid 
kindlasti ka järgmisel korral 
viisakusega tunnustust tee-
nida. Eesmärk on, et teised 
ka püüaks, et me kõik koos 
oleksime viisakad ja sõbrali-
kud. Arvan, et meie lapsed 
tänavale lõhkuma ei lähe, 
neil jäävad sellest üritusest 
head muljed.”

Õnneseen kiitis viisakaid

Juhataja Kadril on juba 
plaaster näpu peal. Tööõn-
netus? Jah, nõelad on hästi 
teravad ja sakilised peale-
kauba. Naised naeravad, et 
eelmised juhatajad on kõik 
kudunud, praegune hakkab 
viltima. Kaasaegne!

Tšahh, tšahh...
Liimi polegi vaja, nukule 

saab kleidi selga ja silmad 
pähe lihtsalt torkides. Pa-
ned ühe kihi teise peale, 
torgid nõelaga läbi ja ongi 
kleit seljas. Väga kiiresti see 
töö ei lähe. Ühe korraliku 
nuku tegemiseks pead ikka 
kolm õhtut tublisti torkimist 
harrastama.

“Pange vormi ikka ka 
natuke juurde,” õpetab Ess 
kolleege. “Nendesse kohta-
desse, kus ka ise olete kop-
sakam.”

Vildist saab teha kõike. 
Mida rohkem teed, seda 
rohkem hakkab mõte tööle.

“Saab ka lausa maali 
teha,” räägib Ulvi Ess.

Tšahh, tšahh, tšahh....

Abilinnapea Toomas Järveoja pidi kõige viisakamaid Õnneseene kasvandikke õnnitledes viisakalt kummardama. Targa käi-
tumisraamatu saab lasteaia kõige pisem viisakas kahe ja poolene Maksim Matvejev.

Fotod: Virve Tomson

Kolmeaastane Kevin Uusna uuris asjatundlikult viisaka käi-
tumise eest saadud tähtsat tänukirja.

Foto: Sirje Veldi

Ulvi Essi(vasakul) sõnul on kolleegid väga usinad õpilased.

Foto: politsei
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* Abilinnapea Toomas 
Kooskora lahkus ametist, 
talle tehti soodne eriala-
ne pakkumine. “Ütlen 
keerutamata, et vaevalt 
pakkumine selles asjas 
määrav oleks: kui tulin 
abilinnapeaks, siis tulin 
tahtega sellel kohal õige 
mitu asja ära teha; see 
koht, kus võib rahulikult 
istuda ja palka vastu võt-
ta, pole minu jaoks. Pean 
aga tunnistama, et kuigi 
linnavalitsuses on väga 
tublisid ja töökaid inime-
si, pole siin ühes suunas 
vedavat meeskonda,” üt-
les Kooskora.

* Volikogu liikmed 
Rein Abel, Enn Possul, 
Laur Palgi, Herold Saare, 
Jaan Rätsep ja Marianne 
Menning hindasid voliko-
gu erakorralisel istungil 
linnapeale umbusalduse 
avaldamise järel tekkinud 
olukorda.

Rein Abel: “See olu-
kord on linnavolikogu te-
gevuse peegelpilt. Tuleb 
tõdeda, et ei mõelda linna 
tulevikule, vaid omavahe-
listele suhetele: kes kelle-
le ära teeb?” 

Enn Possul: “Linnapea-
le umbusalduse avaldami-
ne oli õige samm: Elvas 
elu seisab.” 

Herold Saare: “See on 
minu seisukoht: meie vo-
likogu noorim liige teeb 
väga palju rähka. Kahjuks 
on ka vanemaid mehi, kes 
lasevad tal ennast ümber 
sõrme keerata.”

Marianne Menning: 
“Olukord on suhteliselt 
keeruline just seaduste 
puudulikkuse tõttu, kuna 
pole paika pandud, mis 
saab siis, kui see, kes peab 
otsusele alla kirjutama, 
keeldub seda tegemast.”

Ain Pedak, Tarmo 
Noop, Teet Korsten, Kai 
Kivipõld ja Toomas Järve-
oja palusid linnavolikogu 
eestseisust algatada voli-
kogu esimehe Laur Palgi 
suhtes umbusaldusmenet-
lus.

* Äriperekond Abel 
avas hambakliiniku ka Tal-
linnas. Elvas on neil kaks 
kabinetti, Tartus on ravi-
kabinetid kolmes kohas 
–Kalda teel, Forseliuse ja 
Vanemuise tänavas.

* Märtsi keskel suleti 
kaubamaja I korrus re-
mondiks. Kaubad, mis 
seal müügil, jagati ära 
teiste ETÜ tööstuskaup-
luste vahel. Kaubamaja II 
korrusele pääses nüüd ta-
gumise trepi kaudu.

* Kümne aasta tagune 
talv oli tõeline mõistatus. 
Talvekuud olid paljude 
aastate keskmisest sooje-
mad. Rahvatarkus ütleb, 
et sooja talve järel tuleb 
tavaliselt suve esimene 
pool soe.

* Maksumaksja P.N. 
kesklinnast tahtis teada, 
kes on süüdi, et kesklin-
nas muutub korralik maja 
(endine lastesõim) tondi-
lossiks?

* Elva Tarbijate Ühis-
tu kauplustes maksis 500 
grammine Gevalia kohvi-
pakk 59.90 krooni, Abeli 
Ärikeskuse kauplustes 
Löfbergs Lila kohvipakk 
66.70 krooni.

2. veebruaril 1920 sõlmiti 
Tartus rahuleping, millega 
Venemaa loobus igaveseks 
ajaks kõigist pretensiooni-
dest Eestile, tunnistas tin-
gimusteta Eesti Vabariigi 
iseseisvust ning kohustus 
tasuma sõja läbi tekitatud 
kahjud Eesti Vabariigile. 
Samuti määrati Eesti - 
Nõukogude Vene piir. Ees-
ti oli lahingutesse saatnud 
80 000 võitlejat, kellest 
langenuna kaotas 5000.

Ene Ergma, Riigikogu 
esimees, IRL

Praegu püütakse aga 
ikka veel hoida aktiivset 
arutelu selle üle, kas ja 
millisena püstitada au-
sammas, millega vääriliselt 
meenutada panust, mille 
nad meie vabaduse eest 
andsid. See peaks olema 
mälestusmärk, millega 
Eesti avaldab austust ja 
tunnustust kõigile neile, 
kes Eesti vabaduse ja ise-
seisvuse eest välja on as-
tunud. Vabadussõja lõpust 
saati oleme võlgu neile 
noortele ja vanadele ini-
mestele, kes lahinguväljal 
oma elu hinnaga võitle-
sid välja Eesti Vabariigi. 
Loomulikult ei saanud 50 
aasta vältel mõelda, et see 
mälestussammas kerkiks, 
sest sel ajal hävitati kõik 
teised mälestusmärgid, mis 
tähistasid Vabadussõda ja 
selles võidelnute kangelas-

tegusid.
On kurb mõelda, et ai-

nult meie pealinnas ei ole 
me suutnud Vabadussõja 
mälestusmärki püstitada, 
kuigi on möödunud pea 
17 aastat Eesti vabariigi 
iseseisvuse taastamisest. 
Samal ajal on paljudes 
Eestimaa paikades Vaba-
dussõja mälestusmärgid 
juba taastatud.

Jah, iga uue samba või 
mälestusmärgi ülespanek 
võib tekitada arutelu, kuid 
meenutagem ajaloost, kui-
das pariislased reageerisid 
esialgu Eiffeli tornile ja 
millise jõuga sümboliks on 

kujunenud see torn Parii-
sile tänapäeval. 20. sajandi 
künnisel peeti Eiffeli torni 
häbiväärselt maitsetuks 
ehitiseks ja selle päästis 
lammutamisest vaid Esi-
mene maailmasõda, kus 
kõrget ehitist kasutati raa-
dioside ja spionaažisead-
mete kandemastina.

Ka mina isiklikult näek-
sin riste pigem kalmistul, 
kuid pean lugu konkur-
sikomisjoni juhi Andres 
Põderi selgitusest – meie 
kultuuriruumi kuuluvatele 
inimestele on rist esmajoo-
nes võidumärk, ka pidasid 
Vabadussõjas võidelnud 
mehed end valdavalt krist-
lasteks.

Konkursikomisjon on 
täitnud talle pandud üles-
ande – riigihanke korras 
laekunud töödest valiti 
hindamiskriteeriumitele 
vastavalt kolm parimat 
ning ka võidutöö, mille 
kiitis heaks ka vabariigi 
valitsus.

Kutsun kõiki mõtlema, 
kas see sammas peaks 
siis olema vastandumise 
allikas? Kas me tahame, 
et meie inimesed olek-
sid sambainimesed ja riik 
sambariik või võiksime 
mõnikord tolereerida ka 
seda, mis meile isiklikult 
väga ei meeldi, kuid mis 
on juba otsustatud.

Valitud kavandi teos-
tamiseks on praeguseks 
10 000 inimest annetanud 
kokku üle miljoni krooni. 
Konkursi võitnud klaas-
samba valmistamiseks 
on lepped sõlmitud ning 
aeg näitab, kas see võib 
saada ka omaette vaata-
misväärsuseks. Vabaduse 
monumendi avamine Tal-
linnas Vabaduse väljakul 
on plaanitud Eesti Vaba-
riigi juubeliaasta finaaliks. 
Mina isiklikult soovin, et 
vabadussammas saaks siis 
tõepoolest avatud.

Las siis tulevased põlved 
annavad hinnangu, kas me 
tegime midagi absoluutselt 
halvasti või tõdevad nad 
nagu pariislased hiljem, et 
see oli ikkagi üks huvitav 
mõte.

Täna on see kindlasti 
kummardus meestele, kes 
võitsid meile meie riigi ja 
kes on meie vabaduse eest 
julgelt välja astunud.

Õudne linnaosa
Lugedes viimast Elva 

Postipoissi tekib tunne, et 
linn on nagu linn ikka, aga 
üks linnaosa on nii eriline, 
et ajakirjanikud sellest kui-
dagi normaalselt rääkida ei 
saa. Esilehel, kus väidetavalt 
kutsutakse inimeste poolt 
linnaametnikke seadust 
eirama, räägitakse täiesti 
tendentslikult rae saalis toi-

munud rahvakoosolekust. Kodanikud püüdsid prügiga seo-
tud probleeme nii endale kui linnavalitsusele selgeks teha ja 
soovisid mõistlikku prügi käitlemist. Keegi ei taha maksta 
olematu prügi eest nii nagu keegi ei soovi paari kilomeetrise 
sõidu eest maksta 17 km hinda. Paraku – vastavalt seaduse-
le on monopolidel võim ja vägi. Prügiseadus aga ei määra, 
kui kaugel peavad üksteisest asuma või kas linnaosas üldse 
peab asuma pakendikonteiner. Selgus, et ainus Elva linna-
osa, kus konteiner puudub, on Peedu. Isegi suvilarajoonis 
Peedumäel on, aga Peedul mitte. Ajaleht aga millegipärast 
sellest olulisest probleemist vaikib.

Teisel leheküljel kirjeldatakse Vabariigi aastapäeva pu-
hul Sinilinnus läbi viidud mälumängu. Tõmbepealkirjaks 
on pandud, et Peedut esindanud mälumängijad tegid sohki. 
Kuna proua Leelo Suidt palus ka peedulastel mängust osa 
võtta, siis komplekteerisin meeskonna vastavalt ameerika 
tavadele. Üks koolipoiss, üks pensionär, üks naine ja üks 
mees. Neegri osa täitsin mina, helistades kolm õhtut ko-
halikele vaimuinimestele ja otsides, kes vähegi tulla saaks. 
Helistasin ka proua Leelole ja palusin, kas poleks võimalik 
mängu tund hiljem alustada, kuid et aeg oli juba välja kuu-
lutatud, ei tulnud see kõne alla. Nii ei jõudnudki meie seltsi 
esimees mängu alguseks kohale, astudes saali alles viimase 
vooru küsimuste vastamise ajal. Tuli, istus ja me kommen-
teerisime omavahel ekraanil olevat tabelit. Polnud mingit 
mõtet enam mängijat vahetada, sest Peedu Korraldusselt-
si võistkond oli tõenäoliselt kõigi saalis viibinute üllatuseks 
juhtima läinud. Ka viimase vooru küsimustele vastamisega 
said nad neljakesi suurepäraselt hakkama. Täiskasvanutel 
polnud aimugi kõige enam vaadatud muusikalist, aga koo-
lipoiss mõtles selle välja ja mul jäi üle öelda ainult – pane 
kirja, kui arvad. Ausalt öeldes, Peedu Korraldusseltsi võist-
kond ei mänginud hiilgavalt. Tulemus – veidi üle 50 prot-
sendi – räägib ise enda eest. Polnud võistkonna süü, et kon-
kurendid seda ületada ei suutnud. Allakirjutanu teadmised 
selles mängus vastasid keskmise volikogu liikme teadmiste-
le ja nagu teate, linnavolinikud saavutasid auväärse 9. koha. 
Peedulaste taga istunud ajakirjanikud, kellele ka küsimused 
vaatamiseks ja mõtlemiseks välja jagati, paraku ei soovinud 
võistkonnana välja tulla, muidu võinuks nad ise esikoha kin-
ni panna. Aga et nad peedulasi aidanud oleksid, siis mina 
seda küll ei näinud. Seda hämmastavam on lehetegijate va-
luline reaktsioon tundmatute võitjate suhtes. Selle asemel, 
et hinnata õiglaselt saavutatud tulemust, püütakse hoopis 
näidata, et see võit on ebaaus või väheväärtuslik. Kui tekkis 
kahtlus, et reeglite vastu on eksitud, oli võimalus sellele ka 
kohapeal tähelepanu juhtida ja probleem lahendada.

Leian, et ajaleht Elva Postipoiss on rikkunud head aja-
kirjandustava.

Elva neeger Ilmar Särg

Austades Eesti eest 
võidelnuid

Vastuseks Ilmar Särjele
Prügist oleme kirjutanud pea igas lehes, ka problee-

midest nii linnaametnike kui ka inimeste seisukohtadelt. 
Prügikoosolek raekoja saalis möödunud nädala teisipäeval 
kestis paar tundi. Otse loomulikult ei kajastanud leht seda 
sõnasõnalt, vaid selle olulisemaid ja erilisemaid momente. 
Iga artikli puhul tuleb ju millelegi keskenduda. Kõigil ini-
mestel oli võimalus tulla ka ise kuulama.

Kui oleksite läbi lugenud Jäätmeseaduse ja süvenenud 
kõigesse, millest viimastel kuudel on nii meie kui teistes 
lehtedes ja kogu meedias seoses prügiga juttu olnud ja olles 
ise linnavolikogu liige, mis jäätmeeeskirja Elva linnas keh-
testas, siis peaks teile olema selge, et linnavõimudel pole 
voli seadust rikkuda, isegi siis, kui see olnuks meeltmöö-
da rahvale. Seega on seadus vildak, mitte linnavalitsus ega 
ajaleht süüdi. Millegipärast ei märganud “õudse linnaosa” 
esindajad neid nüansse linna jäätmeeeskirjas, mis vääri-
nuks tõepoolest suuremat arutelu.

Kuidas nimetada sohitegemist mälumängus leebemalt? 
Kummaline vaid, et kõik teised võistkonnad olid nii ametis, 
et seda ei märganud. Ajalehe asi on kajastada toimunut. 
Kas tulemus olnuks teine, kui me oleks juba eos teavitanud 
žüriid sellest, et ühes võistkonnas on lubatust rohkem liik-
meid. Koolis kontrolltööde ajal ei tohi ka lapsed pinginaab-
riga konsulteerida. See mälumäng oli aga meie hinnangul 
samasugune teadmiste kontroll. Ja ei kõla usutavalt teie 
väide, justkui konsulteerinuks te vaid tabeliseisu. Koolis üt-
levad ka lapsed, et ega mina ei teinud, tema tegi. Ka tehtud 
fotod näitavad, et konsulteeriti pidevalt, veel enne seda, kui 
Peedu võistkonnaga liitus kuues liige. Istusime juhuslikult 
teie taga ja seetõttu on meile raske vastupidist väita.

Peedul ei olnud ju kohustust mälumängus osaleda? Ses-
tap pole ehk asjakohane selgitada, kui raske teil oli mees-
konda kokku saada.

Kõige selle valguses on arusaamatu, millega ajaleht on 
rikkunud head ajakirjandustava?

Vaprale Peedule kõigele vaatamata ikka päikest soovi-
des!

Sirje Veldi, toimetaja
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JUUBILAR

Foto: Virve Tomson 

Sirje Truus kallistab väänikust jonni välja

Juubilar Sirje Truus on kin-
del, et kasvatajatöö on tema 
jaoks ainus ja õige.

6. märtsil tähistas 50. 
sünnipäeva tosin aastat 
Elva lasteaias Murumuna 
õpetajana töötanud Sirje 
Truus.

Virve Tomson

Kuidas sinust lasteaia 
kasvataja sai?

Kui Kose keskkooli lõ-
petasin, läksin õppima Tal-
linnasse Ed. Vilde nimelis-
se Pedagoogilisse Instituuti 
[praegune Tallinna Ülikool] 
koolieelse pedagoogika 
ja psühholoogia erialale. 
Kuna see eriala oli esimest 
aastat õppekavas, tahtsid 
kõik õppejõud pakkuda 
parimat ja huvitavamat. 
Kursuse juhendaja oli TÜ 
sotsiaaltöö professor Tai-
mi Tulva. Õppeprogramm 
oli põnev ja vaheldusri-
kas. Kavas olid ka näitle-
jameisterlikkuse tunnid, 
mida juhendasid Tamara 
Abel ja Ines Aru. Õpeta-
ti lavalist liikumist, õiget 
hingamist jne. Tunnid olid 
draamateatris, kus laval sai 
etüüde tehtud koos Urmas 
Kibuspuu, Jüri Krjukovi, 
Anne Paluveriga.

Muusikatundides tuli 
selgeks õppida ka klave-
rimäng, milles olin päris 
algaja. Klaveritunnid olid 
minu jaoks tõeline piin. 
Harjutamas käisin kla-
verilaenutuses, kus seda 
klaverit sai omajagu tam-
bitud. Õpetaja Maie Vikat 
oli väga hea pedagoog ja 
klaveritunnid said päris 
armsaks. Lõpetasin ülikoo-
li koolieelse pedagoogika 
ja psühhooloogia kutsega 
ning mind suunati tööle 
Tartusse Annelinna 34. las-
tepäevakodusse.

Oled töötanud ka Peedu 
algkool-lasteaias?

Kolisime perega Peedu-
le kakskümmend aastat ta-
gasi. Kui Peedul lasteaed-
algkool avati, läksin sinna 
tööle. Seal oli mul “hunt 
Kriimsilma üheksa ametit”. 
Koolis oli üks klass, peale 
minu oli veel klassiõpetaja. 
Mina olin veerand kohaga 
kütja, majahoidja, õpeta-
ja ja juhataja. Peedu kooli 
läksin tütre Heliga koos 
– tema kooli, mina tööle. 
Et lasteaeda siis Peedul 
veel polnud, tuli mul kooli 
kaasa võtta ka viieaastane 
poeg Herki.

Kui mul 1995. aastal 
Peedu koolis tööleping 
lõppes, tulin Elvasse Mu-
rumunasse.

Mida kasvandikud sulle 
õpetanud on?

Siirust ja kannatlikkust. 
Ülikooli näitekunstitun-
nid on mulle töös suureks 

kasuks olnud. Väikeste 
lastega suheldes tuleb näi-
delda, emotsioone vaos 
hoida. Tuleb taltsutada nii 
naeruturtsatusi kui paha-
meelt. Kasvataja peab iga 
lapse hingeni jõudma – see 
on üks nipp. Enne, kui sel-
le üles leiad, kulub palju 
kannatlikkust ja aega. Hu-
vitav, et mind on nn vää-
nikud lapsed alati rohkem 
köitnud. Meil tekib oma-
vaheline side, need lapsed 
suruvad ise ka minu poole 
rohkem.

Kas väänikutest on õn-
nestunud ka “präänikuid” 
teha?

Vägagi. Ma ei oska öel-
dagi, kus see konks on, aga 
võib-olla on põhjus selles, 
et tunnen kasvataja ametis 
oma kutsumust, olen mää-
ratud lastega töötama.

Mida aeg edasi, seda 
rohkem on rühmades vää-
nikuid. Kui tõsiseks konf-
liktiks läheb, tuleb osa-
pooled maha rahustada. 
Suurematega saab rääkida, 
leida rahustavat tegevust. 
Väiksemaid on raskem 
“ära rääkida”. Võtad riiu-
kuke sülle, läheb see viha-
jonn üle. Vaja on kalli-kalli 
ja silitamist, siis annab tei-
sele lepituskätt küll. On 
nii mõnus tunne, kui laps 
paneb käed ümber kaela 
ja ütleb: “Sina oled minu 
sõber, ma armastan sind!”. 
See on tõesti väga hea tun-
ne, selle nimel tasub laste-
aias töötada.

Kas ise olid väiksena 
hea laps?

Olin peres ainuke laps. 
Lasteaias ei käinud, tuli 
olla ka üksinda kodus. Meil 
oli palju raamatuid ja luge-
mine oli minu lemmiktege-
vus. Lugema õpppisin nelja 
aastaselt, muudkui lugesin 
ja lugesin. Ja joonistasin. 
Ulakust sai ikka ka tehtud 
ja selle eest oli kohe ka vits 
platsis.

Mind hoidis vanaema, 
kelle juures veel kaks minu 
täditütart olid. Kui kahe-
kesi mängisime, oli kõik 
korras, kui aga kolmas ka 
kampa tuli, siis ainult kak-
lesime. Noorem täditütar 
oli paksuke, mulle meeldis 
teda hammustada ja nä-
pistada, mille eest ka vitsa 
sain. Vitsa pidin alati ise 
tooma. Ükskord talvel olin 
uue kasuka lumes möllates 
ära lörtsinud ja ema käskis 
vitsa tuua. Lumi oli sügav, 
kust sa seda vitsa võtad? 
Meie värava juures oli tuul 
männioksa maha murd-
nud. Läksin lint-lönt, veda-
sin suurt oksa sedasi enda 
järel ja astusin karistusele 
vastu. Isa ei suutnud naeru 

pidada ja pani teise tuppa. 
Seekord jäin keretäiest 
ilma.

Vanaema pool mängi-
sime kolmekesi juuksurit. 
Lõikasime kääridega üks-
teist nii kiilaks, et jube! 
Ime, et kõrvu ära ei lõiga-
nud! Mul oli pealagi pal-
jaks aetud. Ise olime rahul 
ja õnnelikud.

Kas lasteaia kisa-kära 
ära pole tüüdanud?

Eks ikka väsitab ja tüü-
tab. Aga see on minu töö 
ja kuulub asja juurde. Mõ-
ned lapsevanemad on kü-
sinud, kas mul närvid läbi 
pole, neil on kodus juba 
ühe lapsega selline sõda, 
kuidas mina vastu pean? 
Mina selle lärmi üle küll ei 
kurda. Oleks ju üsna ime-
lik, kui lapsed ei kilkaks ja 
lärmaks! Kodus puhkan. 
Seda kisa-kära pole tarvis 
koju kaasa võtta.

Kuidas puhkad?
Meeldib palju luge-

da. Armastan jutukesi ja 
luuletusi kirjutada. Prae-
gu õpime sõimerühmaga 
minu kirjutatud luuletusi. 
Kolleegidele kirjutan ala-
ti sünnipäevaks luuletuse. 
On välja kujunenud taks, 
et salme selles on kaks-
kümmend üks. Lasteaia 
sünnipäevaks sai ka sama 
palju värsse kirja pandud.

Koduaias sean suvel 
aeda molberti ja maalin. 
Looduse maalimine rahus-
tab. Läbi aia voolab meil 
oja, kuulan vee vulinat ja 
naudin linnulaulu.

Mida pead oma paremi-
ni õnnestunud kunstniku-
tööks?

Annelinna lasteaias joo-
nistasin kõigist oma len-
nu lastest portreed, mille 
kinkisime neile lasteaia 
lõpetamise puhul. Kokku 
78 pliiatsijoonist. Fotode 
järgi alustasin joonistamist 
juba sügisel, kevadel lõpe-
tasin. See oli suur töö. Selle 
peaks üle pika aja jälle ette 
võtma, et oma praeguse 
rühma lastele lõpupeol mä-
lestuseks portreed kinkida.

Mis tuleks elus veel kor-
da saata?

Tahaks vanaemaks saa-
da. Kuigi laps ütleb, et pole 
plaanis veel niipea emaks 
saada.

Mida sulle juubeliks 
kinkida?

Kõike head ja paremat 
ja hästi palju! Kuid kas kin-
gitus ongi kõige tähtsam? 
Peole kutsutud sugulaste, 
sõprade ja endiste töö-
kaaslastega kokkusaamine 
on palju olulisem. Paljusid 
pole aastaid näinud. Tore 
taaskohtumine sünnipäe-
val on parim kingitus!

Märtsikuu esimesel pü-
hapäeval laulsid Tartu-
maa muuseumis perekond 
Karp ja Tudulinna naisan-
sambel Capo.

Virve Tomson

Perekond Karpide pe-
reansambel – peedulased 
Tiiu ja Paavo Karp ning 
Ida-Virumaal elavad Miia 
ja Enn Rämmar alustasid 
ansamblitegevust mõni 
aasta tagasi. Juhtumisi on 
abielupaarid ka õed-ven-
nad ning peresündmused 
on Karpide perel nagu 
laululaagrid, kus laulud 
üheskoos selgeks õpitak-
se. Elvalaste ees astuti üles 
teist korda. Klaveril saatis 
ansamblit kontsertmeister 
ja organist Ülle Rebane.

“Praegu on õues juba 
kevad, lumikellukesed on 
tärganud, ja meie laulud 
ongi kevadest, loodusest 
ja armastusest,” tutvus-
tas kontserdikava Enn 
Rämmar. “Meie klaveri-
saatja Ülle on asendamatu 
inimene, tema hoiab meid 
esinemisel nootepidi käi-
mas, ega mina hästi nooti 

jaga.”
Eesti Straussi Ühingu 

korraldatud kontserdile 
oli pereansambel seekord 
kaasesinejaks kutsunud 
Tudulinna naisansambli 
Ida-Virumaalt.

Tudulinna naisansambli 
ja selle juhendaja Evi Ost-
rakiga kohtus laulupere 
ühisel jõulukontserdil Ida-
Virumaal ning Elva endis-
aegne dirigent ja muusika-
pedagoog kutsuti koos an-
sambliga kevadkontserdile 
kaasesinejaks.

“Tiiu ja Enn olid Elva 
koolis minu õpilased. Nen-
de vanemad laulsid mul 
Elva segakooris,” meenu-
tas Evi Ostrak. “Kui vana 
Rämmar oma kauni kõlaga 
bassihäälega kohal oli, siis 
võisid kindel olla, et laul 
tuleb kindlasti välja. Ma 
ei teadnudki, et ka Enn nii 
hästi laulab!”

Üle neljakümne aasta 
tagasi Elvas mees- ja sega-
koori ning ansambleid ju-
hendanud kontsertmeister 
Evi Ostrak mäletas linna 
heal tasemel laulukollek-
tiive ning suhtus enesekrii-
tiliselt kutsesse tulla esine-

ma Elva kontserdile.
“Tulin Elvasse aukartu-

sega, sest tean, et siin on 
palju häid lauljaid ja tase 
on kõrge. Kui Elvas tööta-
sin, olid koorid ja ansamb-
lid väga tugevad. Sellest 
ajast on aukartus. Kartsin, 
et rikume viimati Karpide 
kauni kontserdi ära,” rää-
kis Ostrak.

Ansamblijuhi kartused 
osutusid aga asjatuks, sest 
naisansambel Capo võitis 
mahedate loodus- ja ar-
mastuslauludega elvalaste 
südamed ning aplaus ei 
tahtnud kuidagi lõppeda.

Publiku hulgas oli en-
dist kolleegi kuulama ja 
tervitama tulnud hulk Elva 
pedagooge ja endiseid õpi-
lasi.

“Rõõm on kirjeldamatu, 
nii palju vanu tuttavaid!” 
rääkis kontserdi lõpul sü-
lelustest õhetav ansambli-
juht. “Siin kaunis näituse-
saalis on eriline õhkkond, 
mis mõjub eriliselt. Hea on 
siin laulda. Saime siit kont-
serdilt hea toonuse edasi-
tegutsemiseks. Palju laule 
meil ju veel laulmata!”

Pereansambel tõi 
Elvasse endisaegse 
muusikapedagoogi

Tudulinna naisansamblit ja juhendaja Evi Ostrakit (keskel) tänas südamliku laulu eest kont-
serdi korraldaja Eesti Straussi Ühingu juhatuse esimees Anne Raudsaar.

Foto: Virve Tomson
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Elva talimängudel kolmas
Märtsikuu esimesel nädalavahetusel toimusid Otepää 
vallas Sihval väikelinnade talimängud 2008. Võitjaks 
tuli Türi linn, Elva oli Kärdla järel kolmas.

Virve Tomson

Väikelinnade talimängud korraldas Otepää vald, Val-
gamaa spordiliit ja Eestimaa spordiliit Jõud Sihval Pü-
hajärve põhikoolis. Talimängudel osalesid Eesti seitsme-
teistkümne väikelinna (kuni 10 000 elanikku ) võistkon-
nad. Kuna vesistav ilmataat peletas talvised spordimän-
gud õuest tuppa, jäid võistluskavast välja traditsioonilised 
mängude talialad – suusatamine, reesõit ja kalapüük. 
Võisteldi lauatennises, males, kabes, bridžis, petankis, 
mälumängus ja juhtide mitmevõistluses.

Seitsmelt võistlusalalt kogus kõige rohkem punkte 
Türi linn, kes tuli esikohale 95 punktiga. Alavõidud võt-
sid Türi sportlased mälumängus ja bridžis. Teise koha 
võitnud Kärdla kogus esikohast neli punkti vähem, Elva 
võistkonnal jäi teine koht vaid punkti kaugusele. Seits-
mest alast viiel osalenud Kärdla võitis kabemängu ja 
petanki. Kõigil võistlusaladel osalenud Elva linna esin-
dusel kõrgemat kohta petanki kolmandast kohast ühelgi 
alal saavutada ei õnnestunud. Elva petankivõistkonnas 
mängisid Enn Mainla, Helju Mainla, Ene-Mall Kutsar ja 
Aarne Peterson.

Malemängus oli elvalaste Ilmar Ala, Karmen Viikmaa 
ja Andres Kuuse tulemuseks viies koht. Mängis neliteist 
võistkonda. Kabes oli Elva võistkond koosseisus Kaido 
Raidla, Jüri Lätt ja Anna Lütsepp üheteistkümne osaleja 
hulgas neljas.

Elva kilvarid Ülo Haljasorg, Rein Pender, Kaarel 
Pender, Kalle Kukk ja Toomas Järveoja said kolmeteist-
kümne võistkonna seas neljanda koha.

Bridži mängisid Elva meeskonnas Aivar Tani – Aivar 
Poolakese ja Pihel Sarv – Tuul Sarv, kes olid kolmeteist-
kümne osalenud linnaesinduse hulgas neljandad.

Lauatennises oli Elva võistkond koosseisus Enn Ude, 
Kalle Kukk ja Eva Ojakivi eelviimane.

Juhtide mitmevõistluses oli disc-golfi lendtaldrikute 
täpsusvisetes, koonusega palli püüdmises ja hokikepi-

slaalomis mõõtu võtmas 
üheksa juhtidepaari. Pa-
rim oli Otepää omavalit-
suse võistkond koosseisus 
vallavanem Aivar Pärli ja 
sotsiaalnõunik Aare Matt. 
Elva linna esindanud abi-
linnapea Toomas Järveoja 
ja volikogu esimees Leelo 
Suidt olid kolme ala kok-
kuvõttes seitsmendad.

Möödunud aasta lõpul 
heade tulemustega võist-
lushooaega alustanud Airi 
spordiklubi noored rühm-
võimlejad jätkavad edu-
kaid esinemisi.  

Virve Tomson

Aasta tagasi mini võist-
lusklassis (6-9aastased) 
oma esimesel ülesastumi-
sel rühmvõimlemise vaba-
riiklikel võistlustel pronks-
medali pälvinud Elva spor-
diklubi Airi tüdrukud võ-
tavad tänavu mõõtu juba 
10-12aastaste rühmvõim-
lejate seas laste klassis. 
Viimastel võistlustel mini-

klassi rühmana õnnestus 
Elva tüdrukutel lõppenud 
aasta VK Janika Jõulutur-
niiril endast vanematega 
võisteldes saavutada rõn-
gakavas kolmas koht.

Laupäeval, 1. märtsil 
esindasid spordiklubi Airi 
võimlejad Elva gümnaa-
siumi Koolispordi Liidu 
võimlemisfestivalil. Keila 
tervisekeskuses toimunud 
võimlemispeol osales 30 
võimlemis- ja liikumis-
rühma vabariigi koolidest. 
Eriauhindadega premeeri-
tud viie kooli hulgas pälvis 
Elva gümnaasiumi võimle-
misrühm karika puhtama 
ja kaunima esituse eest.

Päev hiljem osalesid 
Elva võimlejad Tallinna 
lahtistel meistrivõistlus-
tel rühmvõimlemises Kiili 
spordihoones. Esmakord-
selt võistlesid Elva tüdru-
kud laste võistlusklassis ja 
pinge oli suur, sest konku-
rentide tugevus oli tead-
mata. Suur oli laste ja tree-
nerite rõõm, kui üheksa 
võistkonna seas saavutati 
kolmas koht. Kaksikvõi-
du viisid Tallinna meistri-
võistlustelt Paidesse võim-
lemisklubide Maribell ja 
Hotsport rühmvõimlejad.

Tartu Janika võimlemis-
klubi koosseisus treenivad 
Elva võimlejad Noella-

Madleen Pärn ja Reelika 
Jõgi võistlevad sel aastal 
juba noorteklassis ning 
saavutasid Tallinna meist-
rivõistlustel oma vanuse-
klassis esikoha.

Rühmvõimlejate võist-
lushooaeg jätkub aprillis-
mais Tartu ja Eesti meist-
rivõistlustega.

Spordiklubi Airi edukas 
võimlemisrühmas treeni-
vad juhendajateTatjana 
Joosepi ja Airi Pärna 
käe all Karmen Orlovski, 
Katherine-Jean Harrisson, 
Liis Kaaver, Helena Aja-
ots, Kärt Kurvits, Violetta 
Mägi , Kristel Roose ja 
Amanda Väiko.

1. märtsil toimunud 35. 
jalgratturite talikrossi Elva 
2008 teisel etapil osales 
üle 250 ratturi. Talikrossi 
tulemused läksid kirja ka 
Tartumaa lahtiste meistri-
võistluste ja Eesti meistri-
võistluste arvestuses. 

Jüri Kalmus 

Kahe Elvas sõidetud ta-
likrossi etapi kokkuvõttes 
oli Tartu Ülikooli Akadee-
milise Spordiklubi ratturi-
te medalisaagiks kaheksa 
Tartumaa ja üheksa Eesti 
meistrivõistluste medalit.

Tüdrukutest võitis kuld-
medali Sirje Lepik N14 
klassis. Pronksmedalid said 
Margot Oinus N14 ja Karin 
Redi N16 võistlusklassides.

Juunioridest võitis kulla 
Gabriel Leppik M18 klas-
sis. Rauno Miilmann sai 
hõbemedali ja Ardy Utar 
pronksi.

Meestest olid parimad 
Urmas Utar Seenior 2 klas-
sis ja Kert Väinsalu meeste 

TÜASK ratturite medalitesadu talikrossil

Elva rühmvõimlejad
võitsid pronksi

eliitklassis.
N12 klassis sõitis Mae 

Lang viiendale kohale. 
M12 klassis oli Georg Kõi-
vumägi kaheksas, Jaanus 
Sinilill 15., Siim Laak 16., 
Janar Kulp 21. ja Karl-
Gabriel Hiie 22. N14 klas-
sis oli Laura-Britt Mekk  
viies. Kaarel Redi sai 16. 
ja Raigo Toming 36. koha 
M14 klassis.

N16 klassis oli Karmen 
Salujõe neljas. M16 klassis 
sai Henry Rebane viienda, 
Maikel Kuusma 15. ja Oli-
ver Parv 19. koha.

N18 klassis olid Hanna 
Karoline Arus neljas ja 
Katrin Kütt viies. Artur 
Schotter lõpetas kuuenda 
kohaga ja Gert Truu 12. ko-
haga M18 klassis.

N-Eliit klassis oli Maarja 
Kuuskvere kuues ja Greta 
Reisalu seitsmes. U23 klas-
sis sai Illar Lood kaheksan-
da ja Kristjan Randma 14. 
koha. Riho Alaru oli viies 
ja Rainer Põvvat kümnes 
meeste eliitklassis. Sport-

klassis oli Raimond Pihlap 
viies. Seenior 2 klassis olid 
kahe etapi kokkuvõttes 
Jaanus Järveoja seitsmen-
dal, Tõiv Tamm üheksan-
dal ja Toomas Järveoja 11. 
kohal.

Elva talikrossi viimasel 
etapil jagati välja ka 2008. 
aasta hooaja Eesti meist-
rivõistluste esimesed me-

dalikomplektid, milledest 
üheksa medalit õnnestus 
TÜASK jalgratturitel koju 
jätta.

Sõidu võitis Veloplusi 
esindaja Sigvard Kukk mi-
nut ja kaheksateist sekun-
dit Arctic Sport Club rattu-
ri Allan Orase ees. Pronks-
medali võitis TÜASK 
jalgrattur Kert Väinsalu. 

Naistest oli kiireim valitsev 
Eesti meister maastikusõi-
dus Maaris Meier klubist 
Alexela Rademar Agency 
Team.

N14 klassis tuli talikros-
sis Eesti meistriks Sirje Le-
pik, hõbemedali sai Mar-
got Oinus ja pronksmedali 
Laura-Brit Mekk. Seenior 
2 klassis sõitis kullale Ur-

mas Utar. Hõbemedali või-
tis Rauno Miilmann M18 
klassis.

Pronksmedalid said 
kaela Henry Rebane M16, 
Gabriel Leppik M18 ja 
Hanna Karoline Arus N18 
võistlusklassis. Kaarel Redi 
oli M14 klassis14.

N16 klassis sai Karin 
Redi neljanda ja Karmen 
Salujõe viienda koha. M16 
klassis oli Maikel Kuusma 
üheksas ja Oliver Parv 15.

Katrin Kütt sõitis viien-
dale kohale N18 klassis. 
Ardy Utar oli seitsmes, 
Artur Schotter üheksas ja 
Gert Truu kümnes M18 
klassis. Naiste eliitklassis 
sõitis Maarja Kuuskvere 
viiendale ja Greta Reisalu 
kuuendale kohale. U23 
klassis oli Illar Lood 11. 
Meeste eliitklassis lõpetas 
Riho Alaru üheksandal ja 
Rainer Põvvat kümnendal 
kohal. Sportklassis oli Rai-
mond Pihlap viies, seenior 
2 klassis Tõiv Tamm küm-
nes.

Esimeses reas vasakult Karmen Orlovski, Amanda Väiko, teises reas vasakult Liis Kaaver, Kärt Kurvits, Helena Ajaots, Kris-
tel Roose, Kathie-Marie Harrisson. Pildilt puudub Violetta Mägi.

Foto: Virve Tomson

Lauluväljakult krossirajale startinud jalgratturid sõitsid Eesti meistri tiitlitele Elva talikros-
sil neljateistkümnendat korda.

Foto: Virve Tomson
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Ostame metsa- ja põllumaad. 
Info: www.kinnistu.ee. 526 3986

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Betoon pumpamisega. Tel. 529 
1979

Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140

Küttepuud (ka kuiva). 513 8937

Müüa puitbriketti kohaletoomi-
sega. 1 kott u 950 kg 1600 kr, pa-
kitult 2100 kr. 506 6684

OÜ müüb pidevalt ehituslikku 
saematerjali. 5373 5466

Müüa höövel- ja saematerjali. 
Info tel. 504 9180

OÜ Ökoteh müüb saematerjali ja 
küttepinde. 5341 5433

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Bobcati teenus. 529 6706

9kohal. bussi rent (ka juhiga). 
5332 6191, www.bussilaenutus.
ee

Elva Gümnaasium võtab tööle 
päevase koristaja Puiestee tn 
majja. Lisainfo telefonil 730 1823, 
5300 8003

Müüa 2-toal. ahik. korter 
Arbimäel, 650 000.- 5385 0535

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. Tel. 529 1558

Ostan otse omanikult 3-toalise 
korteri Elvas või Elva lähedal. Tel 
522 4680

20. veebruaril kaotatud mobiilte-
lefon Nokia N95. Leidjal palun he-
listada tel. 510 5795, vaevatasu

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõidu-
ki (jääb Teile) või kinnisva-
ra tagatisel. Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru, www.
lounalaenud.ee 5680 8199.
Nüüd ka laupäeval avatud!

Võlgade KIIRMENETLUS koh-
tuväliselt ja kohtus, õigusabi, 
tel. 5551 8899, Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru

KUULUTUSED

Toimetaja Sirje Veldi, küljendaja Kristina Kütt. Väljaandja OÜ 
Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. Toetaja 
Elva Linnavalitsus. Trükk AS Võru Täht. Kuulutuste vastuvõtt 
E, T, K kella 10-17 raekojas Kesk 32 tuba 209. Tel. 730 9899,  
e-mail: epoiss@kodu.ee. Toimetusel on õigus kaastöid toimetada 
ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega 
tagastata. Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. 
Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee 
või tel. 646 3363

KAAREL-ERIK ROSENBERG
Meie siiras kaastunne Liisile 
ja tema perele kalli isa, äia ja 

vanaisa kaotuse puhul.
Maie ja Mati

Südamlik kaastunne
Anne Vesterile perega

kalli ema, vanaema ja ämma
ELVI RESSAARE

surma puhul.
Naabrid Oha ja Paalits

Plaatimis- ja santehnilised tööd. 
5399 1106

4. märtsil otsustati:

Võtta vastu ja kehtes-
tada Kreegi 1, Kreegi 3, 
Kreegi 5 detailplaneering.

Anda Vikerkaare 1, Vi-
kerkaare 2, Vikerkaare 11, 
Suvila 33, Suvila 35 ja Oru 
2 kinnistu elektrivõrguga 
liitumisühenduse kasutus-
luba; raieluba Nõlvaku 3a 
kinnistul kasvava kahek-
sa paplipuu, ühe kasepuu 
raiumiseks ja ühe kasepuu 
okste kärpimiseks.

Määrata lapse sün-
nitoetus Jana Saksale ja 
Kerli Kuusmaale.

Majandustegevuse re-
gistrisse kanda FIE Aivar 
Lastik, Kesk 19, kommi-
pood; kinnitada registree-
ringu õigsus Convivator 

LINNAVALITSUSE ISTUNG

OÜ; Elva Postipoiss OÜ; 
FIE Sirje Põldmaa tegevu-
se lõpetamine Kirde 1.

Sõlmida töövõtuleping 
OÜ-ga E.R.T.Elekter Val-
ga mnt tänavavalgustuse 
rekonstrueerimiseks; töö-
võtuleping OÜ-ga El-Ehi-
tus Verevi rannas platvor-
mi ja käigusildade reno-
veerimiseks.

Anda Elva Linnavalitsu-
se tänukiri Elva Lasteaia 
Murumuna õpetajale Sir-
je Truusile, rahvakultuu-
ri hoidjale ja edendajale 
Aleks Rajale.

Maia Kukk
Linnasekretär

HERMANN
SAAGPAKK

Oleme toeks Ingridile
kalli isa kaotuse puhul.

Elva A-Marketi kollektiiv

Südamlik kaastunne
Anne Vesterile perega

kalli ema
ELVI RESSAARE

surma puhul.

Eva, Lelija, Maie

Elva Linnavalitsuse 
04.03.2008 korraldusega 
nr 90 võeti vastu ja kehtes-
tati Elvas Kreegi 1, Kreegi 
3, Kreegi 5 kinnistute de-
tailplaneering. Detailpla-
neeringu eesmärgiks on 
Kreegi 3 kinnistu jagamine 
kaheks katastriüksuseks, 
jagatud üksuste liitmine 

TEADE

Kreegi 1 ja Kreegi 5 kin-
nistutega. Õigusliku aluse 
loomine Kreegi 1 ja Kree-
gi 5 kruntidele hoonestuse 
projekteerimiseks. Planee-
ringu koostamine toimus 
lihtsustatud korras, mis-
tõttu planeeringu avalikku 
väljapanekut ei korralda-
tud.

Tartumaa muuseumis saab 
vaadata stuudio Nukufilm 
50. juubelile pühendatud 
väljapanekut “Hing sees”.

Virve Tomson 

Eelmise aasta kevadel 
valminud näituse panid 
kolmapäeval Tartumaa 
muuseumis üles Nukufil-
mi lastestuudio õpetaja 
Sondra Lampmann ja nuk-
kude ning dekoratsioonide 
meister Erik Alunurm.

Veel enne, kui näitus 
eelmise aasta novembris 
nukufilmistuudio juube-
liks Nukuteatris üles pan-
di, rändas see mitmel pool 
Euroopas animafilmide 
festivalidel.

“Animatsioonifestiva-
lidel on sobilik sõidutada 
lisaks filmidele ka näi-
tust kaasas,” rääkis Erik 
Alunurm. “Eesti on tugev 
ja kuulus animatsiooni 
maa, kuid see tehniline 
külg on laiemale publiku-
le veel tundmata. Näituse 
mõte on, et nukud, mida 
inimesed näevad kinolinal 
ja televiisoris, on välja pan-
dud lähedalt vaatamiseks.”

Ülevaade Eesti ani-
matsiooni ajaloost on üles 
seatud pildis ja sõnas ning 
näha saab nukufilmitege-
lasi Herbert Tuganovi ja 
Heino Parsi aegadest täna-
päevani. Kõige vanemad 
nukud – vanamees ja tüd-
ruk pärinevad 1984. aastal 
valminud filmist “Imeline 
nääriöö”, vastsemad tege-
lased eelmisel aastal taas-
lavastatud filmist “Põhja 
konn”.

“See on meil kõige värs-
kem nukufilm, mis lavasta-
ti juubeli auks pool sajan-
dit tagasi valminud “Põhja 
konna” tänapäevases va-
riandis,” ütles Alunurm. 
“Kahte filmi on ajaloo lõi-
kes hea võrrelda. Esimene 

oli jutustav ja eepiline, uue 
süžee on tänapäevane, ka-
sutatud on ka mängufilmi 
elemente.”

Eesti nukufilmi vanimat 
näitlejat Peetrikest (nuku-
filmist “Peetrikese une-
nägu”) saab näitusel täies 
elusuuruses imetleda vaid 
fotolt.

“Peetrike on juba eakas 
ja puhkab praegu Nuku-
filmis jalga, tema siia ei 
tulnud,” rääkis Alunurm. 
“Pildil on ta täies elusuu-
ruses. Tema on tänapäeva 

mõistes suur nukk – 45 sen-
timeetrit pikk. Tänapäeva 
nukud on keskmiselt paar-
kümmend sentimeetrit pi-
kad, kuid on ka elusuurusi 
ja suuremaid tegelasi.”

Näitus “Hing sees” toob 
vaatajani nukkude elavaks 
muutmise kunsti suure sa-
laduse, kus nukkude hin-
gestajaks on animaator.

“See on suur müstee-
rium: surnud esemele hin-
ge andmine,” ütleb näituse 
fotomontaažil režissöör 
Heino Pars.

“Näituse pealkiri “Hing 
sees” sobib siia kõige pare-
mini,” ütles väljapanekut 
uurides Tartumaa muuseu-
mi kuraator Anneli Aan. 
“Laps samastab ennast 
ikka filmitegelastega, nukk 
on ruumiline ja lapsele lä-
hem kui joonisfilmi tegela-
ne. Nukuga tekib südamlik 
side.”

Näitusel saab vaadata ja 
osta ka nukufilmistuudio 
seitsmest plaadist koosne-
va DVD, kus on salvesta-
tud suuremas osas uuemat, 

aga ka vanemat Eesti nu-
kufilmiloomingut alates 
1993. aastast.

“Kuna esimesed nuku-
filmid on tehtud stuudios 
“Tallinfilm”, siis puudub 
meil praegu nende levita-
misõigus. Kuid loodetavas-
ti see probleem laheneb ja 
saame DVD-le ka nukufil-
miklassika,” oli Alunurm 
optimistlik.

Stuudio Nukufilm juu-
belinäitust saab Tartumaa 
muuseumis vaadata 12. 
aprillini.

Eakast Peetrikesest saab näitusel 
näha vaid fotot

Sondra Lampmann ja Erik Alunurm rääkisid nukufilmi “Põhja Konn” kuninga ja narri eripärasustest ning nukutegelaste 
raskest elust.
“See on jõhker kunst. Kuningal lüüakse jalgadest pidevalt naelad läbi dekoratsiooni külge,” rääkis Lampmann. “Filminukk 
käib arsti juures, tal vahetatakse liigeseid ja turgutatakse väljanägemist. Nukkudel on näitlemine tervistkahjustav töö.”

Foto: Virve Tomson
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